
Abstract 
 

Communities nowadays are more aware about their health and livability that are affected lately by the 

unmanaged growth. Walkability is a measure of the effectiveness of the urban form and the design of 

the community. Walkability means enhancing walking, cycling to replace the use of cars for shopping, 

going to school and public spaces. Moreover, walkability enhances sustainability of design, promote 

fitness and combat obesity.  Nowadays, walkable communities are the main concern of urban planners. 

Issues related to walkability have received considerable attention in developed countries; few studies 

exist in developing countries. In Palestine walkability is a new topic in urban planning and there is lack of 

studies concerning it. However, Palestinian people used to walk in different Palestinian cities for 

different reasons basically reasons related to socio-economic conditions.  In my project I will take 

Tulkarm city as a study area for designing a walkable environment. My work will pass through process 

consist of 3 main steps which are: site selection and analysis, concept development and finally 

implementation and design.     

 

قابلية . العشوائي النموب الأخيرة الآونة في تتأثر التي ومستوى المعيشة صحتهم حول وعيا أكثر في القرن الحالي المجتمعاتاصبحت 

 وركوب المشي، تعزيز عنيت ”Walkability“. المجتمع وتصميم الحضري الشكل فعالية لمدى مقياس يه ”Walkability“المشي 

 عززت Walkability“" ذلك، على وعلاوة. العامة والأماكن المدرسة إلى والذهاب للتسوق، السيارات استخدام محل لتحل الدراجات

هو التوجه  التي تشجع على المشي والمجتمعات الحاضر، الوقت في. السمنة ومكافحة البدنية اللياقة قوم بتعزيزوت التصميم، استدامة

وتعاني البلدان  المتقدمة؛ البلدان في كبيرا اهتماما "Walkabilityب " المتعلقة القضايا تلقى وقد. المدن مخططيالحائز على اهتمام 

 نقص وهناك الحضري التخطيط في جديد موضوع هو "Walkability " فلسطين في. حول هذا الموضوع الدراسات عددالنامية من قلة 

 المختلفة الفلسطينية المدن في على الاقدام السير الفلسطيني الشعب ستخدمي ذلك، ومع. كما هو في البلدان النامية بها المتعلقة الدراسات في

 لتصميم دراسة منطقة طولكرم مدينة ستكون هذا مشروعي في. والاقتصادية الاجتماعية بالظروف تتعلق أسباب الأساس في لعدة اسباب 

 التنفيذ وأخيرا الفكرة تطوير ،وتحليله الموقع اختيار: رئيسية وهي مراحل ثلاثة من تتكون عملية خلال سيمر وهذا العمل. المشاة بيئة

 .والتصميم


